
Instrucţie, educaţie, perfecţionare 

DESPRE PLANIFICAREA URBANĂ ŞI OCROTIREA PATRIMONIULUI ÎN ISRAEL 
Convorbire cu arhitectul JOE SEVITZKY 

Notă biografică: 

JOE SEVITZKY s-a născut în S.U.A„ în anu l 
1929; a studiat la Universitatea din Illinois , al 
cărei diplomat în „Arhitectură şi inginerie" a 
devenit în 1951 . 

A studiat de asemenea la celebrul 
MASSACHUSSETS INSTITUTE OF 
TECHNOLOGY - unde l-a avut printre a lţii ca 
profesor pe reputatul arhitect KEVIN LINCH. A 
absolvit această facultate în 1958. 

În anul 1960 s-a stabilit în ISRAEL (lucrând 
căţiva ani, alternativ în S.U.A. şi în Israel), iar de 
aproape 20 de ani lucreaz ă în cadrul 
Departamentului de Planificare Urban ă a 
Municipiului Ierusalim (TOWN PLANNING 
DEPARTMENT OF JERUSA~EM 

MUNICIPALITY). 
Este membru ICOMOS din 1989, iar de un 

an de zile deţine funcţia de Trezorier al 
Comitetului ISRAEL al ICOMOS (Treasurer of 
the ISRAEL Chapter for the rcOMOS) . 

Această convorbire am consemnat-o în ziua 
de 23 August 1992, în biroul lui JOE SEVITZKY 
de la etajul al unsprezece lea al imobilului cu 
birouri al Municipiului Ierusalim, de pe Herzel 
Street, în Down Town . 

DAN IONESCU: Ştiu deja că în Israel există 
o legislaţie anume privind activitatea de 
construcţii şi urbanistică - mă gândesc şi la 
uimitoarea machetă 1: 500 a Ierusalimului ' 
despre care ne-aţi spus că „ţine pasul" cu toate 
proiectele aflate în studiu. Ne-a r interesa să 
aflăm cum funcţionează această legislaţie, ce 
prevederi are, ce organisme sunt implicate? ... 

' Macheta a fost confec\1onată de-a lungul a 20 do oni 
de către grupuri de studenţi de la Bezalel, Academy of Art 
and Design (Ierusalim) - (n . a) . 

JOE SEV/TZKY: Ei bine, iată ce face 
Departamentul de planificare urbană 2

: 

inspectează, controlează şi aprobă ridicarea de 
cli:1di ri conform planului de dezvoltare urbană -
caci in Israel această activitate este centralizată, 
dar nu în sensul unui dirijism, ci avem de-a face 
cu două fe luri de acţiuni: pe de o parte 
propuneri iar pe de alta discuţii la diferite feluri 
de acţi uni . Propunerile-primite de la diverşi 
întreprinzăto ri -
sun t cân t ăr it e în cadrul unor departamente 
simi lare cu acela în care lucrez, iar discuţiile 
privind oportunitatea de a construi sau nu, se 
desfaşoară de la caz la caz, între autorităţile 
superioare (unde este nevoie, are un cuvânt de 
spus şi ministerul de resort) şi autorităţile locale, 
municipale sau comitetele naţionale. 

Acestea din urmă iau decizii mai ales în 
privinţa autostrăzilor, căilor ferate, aeroporturilor, 
a distribuirii populaţiei, a activităţilor în 
econorrie, etc. Noi moştenim acest sistem de la 
britanici care ... 

O.I.: Iertaţi-mă că vă întrerup. Aceste discuţii 
cum se desfăşoară? Cineva anume hotăreşte că 
„trebuie aşa sau aşa" că se va face „într-un fel 
sau altul"? Sau ... 

J.S : Ei, nu -i vorba de aşa ceva decât în 
privinţa implantărilor şi nici chiar atunci nu merge 
astfel. Putem vorbi de compromisuri, sau mai 
bine spus, de „mici înţelegeri"! 

Adică, cei de la Comitetul local 11 X" propun 
un anumit program de arhitectură şi o 
construcţi e cores punzătoare, cu care 
proprietarul de teren „ Y" nu este de acord, iar 
Departamentul de Planificare Urbană „Z" îl 
ag rează, dar nu întru-totul. 

' Mai jos prescurtat TPD (de. la forma engleză: TOWN 
PLANNING DEPARTMENT) - (n. a) 
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După ce T.P.D.-ul analizează seriozitatea 
propunerii, vine cu o contra-propunere care să 
împace primele două părţi, ş . a.m.d. 

Uneori trec ani de zile până când se cade de 
acord, mai ales dacă cel care dă banii nu se află 
într-una dintre cele două părţi implicate direct! 
Iar discuţiile, de cele mai multe ori, iau 
caracterul unor „tratative", cu tot dichisul lor. 

O.I .: Vorbeaţi de sistemul britanic de 
legislaţie urbană-aş dori să-mi spuneţi cum a 
fost acesta transpus la realităţile din Israel şi 
dacă a existat vreun plan director al Ierusalimului 
înainte de Mandatul Britanic? 

). S.: Într -a devăr, legislaţia din timpul 
Mandatului Britanic - deci dintre 1917 şi 1948 
s-a întemeiat pe acea British Law of Planning 
and Building din anii 1930. Înaintea acesteia a 
existat o altă lege inspirată tot după cele 
britanice - rezultat al activităţii unei comisii 
(strămoşul actului departament din care fac 
parte), Ierusalim, Town Planning Comission sub 
autoritatea lui Palestine Town Planning 
Ordinance. Tot în urma activităţii acestei comisii, 
s-a putut realiza şi întâiul Jerusalem Zoning Plan 
(Planul de Zonificare al Ierusalimului). 

Şi cum Ierusalimului este un caz aparte, i s-a 
dat o atenţie specială încă din prima clipă a 
cuceririi sale de către trupele Generalului 
Allenby 3

, Legea Britanică interzicând orice 
intervenţie în Old City şi în zona imediat 
înconjurătoare, declarată zonă de protecţie a 
Oraşului Sfânt . 

Astfel, în Ierusalimul istoric nu s-au îngăduit 
decât clădiri cu 2-3 etaje din piatră (abundentă 
pe aici) cu mici grădini în jur etc„ deci un control 
foarte riguros al dezvoltăi;ii lui Old City şi al lui 
Down Town„ 

O.I. : Acest Down Town când a început sâ se 
dezvolte? În secolul al XIX-iea sau mai înainte? 
Şi a avut o evoluţie spontană sau prestabilită? 

J.S.: Mai ales în veacul al XIX-iea şi în directă 
legătură cu Jaffa Road, principala arteră a Pales
tinei unind portul Jaffo (Jaffa) cu Ierusalimul şi 
mai încolo cu Ammonul, Damascul Alepul, etc . A 
evoluat spontan, fiind precum „un balon de 
oxigen" pentru Old City, îngăduindu - i să 
supravieţuiască şi să iasă din lâncezeala 
letargică în care se cufundase de la sfârşitul 
Cruciadelor. 

' A intrat în Ierusalim la 11 Decembrie 1917; G-ral {apoi 
Mareşal), Edmund Allenby (n. 1861. dec . 1936). 
comandantul for\elor britanice în Palestina 1917 -1918, a 
cucerit Ierusalimul ş1 Damascul. Înalt comisar în Eg1pl Înlrc 
1919-1925, a aplicat tr?tatul Anglo-Egiptean din 1922 (n .al 
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Dar , există şi câteva cartiere cu plan 
prestabilit din acea epocă-cuprinse în Down 
Town - cum ar fi Lord Montefiori Ouarter (primul 
cartier construit anume pentru evrei, mai ales cei 
săraci), Teuton 's Ouarter (în German Colony}, 
Greek Colony, etc. 

O.I.: Ce s-a petrecut după încheierea 
Mandatului Britanic asupra Palestinei? 

J.S. Deja ştii că Britanicii au împărţit Palestina 
în două, West Palestine (Israelul) şi East Pales
tine (Iordania). Odată cu întemeierea Statului 
Israel, în 1948, au apărut mari dificultăţi de 
cazare a valurilor de emigraţi veniţi din Europa 
(cu precădere) şi din lumea arabă. Cu toate că 
Legea Britanică asupra Planificării Urbane şi 
Construcţiilor a rămas în vigoare (până acum), 
autorităţile de stat au fost nevoite să înceapă 
programe de construcţii de masă, posibil a fi 
ridicate foarte repede. 

De aceea în noile cartiere (outskirts şi 
neighbourhoods) ale lui Down Town s-a 
co nstruit aşa cum se construia după război 
peste tot în Europa şi în restul lumii, singura 
diferenţă fiind că se respecta Legea Britanică 
privitoare la regimul de înălţime (4 -5 etaje), 
privind materialele de construcţie (piatra şi 
înlocuitorii din piatră, ma~ ales pentru faţade}, 
micro-zonificarea etc„. lnsă datorită fluxului 
neîntrerupt de emigranţi, s-a renunţat rapid şi la 
caracteristica definitorie a Ierusalimului istoric -
folosirea pietrei - şi s-a întrebuinţat cimentul şi 
betonul armat (utilizare extinsă apoi în tot 
Israelul). 

În sfârşit, în 1948, în urma războiului cu 
Statele Arabe, Ierusalimul a fost ocupat de 
iordanieni, iar noi ne-am retras; până în 1967 
activi tatea de construcţii - cu rare excepţii - a 
stagnat. 

Iordanienii n-a veau nici fonduri şi nici 
interesul să dezvolte Ierusalimului (mai ales că 
era împărţit în două şi străbătut de nenumărate 
fâşii pustii, aşa numitele „no man's land"). După 
1967 , suferind din nou o puternică presiune a 
emigranţilor, au fost necesare noi locuinţe, dar 
de data aceasta s-a conceput construirea lor în 
cadrul unei megastructuri„. 

O.I.: Deci un fel de super-urbanism ... 
J.S.: Aproape „. Întra-adevăr s-a luat în 

consideraţie întregul teritoriu al statului Israel , 
planificându-se operaţiunile de construcţie în 
fiecare din regiunile ţării. 

O.I. : Încă o întrebare despre locuinţele 
individuale. Când d-na arhitect Ester Niv-Hrendel 
ne-a arătat Gilon-ul, am văzut şi câteva parcelări 
cuprinzând duplexuri, triplexuri, fie izolate (puţine la 
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număr), fie cuplate, fie înşiruite. Aş dori să ştiu 
de ce se aseamănă cu cele din Europa? 

J.S: Ştiu la ce te referi! De câtăva vreme se 
petrece un fenomen interesant: foarte mulţi 
cetăţeni îşi doresc o locuinţă personală şi, dacă 
se poate, să semene cu locuinţele unifamiliale 
din Europa (sau cum le zic englezii „cottages"). 

Şi această efervescenţă a cuprins tot Israelul! 
Ciudăţenia este că această modă de a avea o 

locuinţă de tradiţie europeană i-a cuprins şi pe 
Arabi! Nu-i mai puţin adevărat că şi la arabi se 
observă o „mutaţie'': unii dintre ei au început să 
preia aidoma modelul casei europene cu 
şarpantă învelită cu ţiglă! În timp ce unii evrei au 
şi ei tendinţa de a prelua tipul casei arabe 
tradiţionale! 

O./.: În ultimii ani s-a făcut vreun plan director 
al Ierusalimului? 

J.S.: Da. Acum 3 ani un arhitect francez a 
realizat un astfel de plan, arătând că este posibil 
să se construiască clădiri cu şase niveluri în 
Down Town. Dar nu este decât un „advisory 
plan""! 

O. I.: Spuneţi - ne acum câte ceva despre 
problemele patrimoniului istoric al Ierusalimului. 

J.S.:Toate urmele trecutului, indiferent de 
mărimea şi categoria lor, mai vechi decât anul 
1800 sunt apărate şi ocrotite prin lege şi sunt 
proprietatea lui ANTIOUIT/ES AUTHORITIES. 

Aceste mărturii ale trecutului au statut de 
National Historic Site. Cele care sunt databile 
după 1800, în general sunt în grija autorit~ilor 
IOC§lle, care au obligaţia de a le păstra şi apăra. 

ln ceea ce priveşte Ierusalimul, despre care 
deja am amintit că are un statut aparte, cu toate 
distrugerile prin care a trecut, deţine încă un 
număr foarte însemnat de astfel de mărturii. 

Cea mai amplă operaţiune de renovare şi res
taurare s-a făcut în inima lui Old City, în Jew1sh 
Ouarter în anii '80 şi rezultatele au fost 
remarcabile. 

O altă, situaţie avem în Oown Town„ Aici 
s-au făcut nenumărate planuri pentru pastrareci a 
cât mai multor clădiri şi ansambluri urbane -
întocmindu-se şi o listă, dar înct1 nu este 
suficient pentru că multe clădiri valoroase au 
rămas în afara listei. 

O.I.: O adevărată goană pentru prezervare, 
nu? 

J.S.: Exact! De exemplu, s-au aprobat 
planurile pentru renovarea cartierului German 
Colony, construit ca atare într-a doua jumătate a 
veacului al XIX-iea, în jurul micii comunităţi a 
Cavalerilor Teutoni . Acest cartier este ocrotit 
prin lege. În ansamblul său noile construcţii s-au 
îngăduit numai în spaţiile libere dintre vechile 
clădiri şi cu condiţia păstrării a cât mai mult din 
caracterul său specific. Fiecare proprietar are 
dreptul (în funcţie de importanţa economică a 
zonei) să-şi supraetajeze casa cu 2-3-4-5 etaje, 
proprietarii sau urmaşii lor au bine învăţată 
această lecţie, dându-ne de furcă când noi le 
explicăm că nu întotdeauna ceea ce s-a 
pronosticat în studiul economic anexat 
prevedirilor de dezvoltare urbană din timpul 
Mandatului Britanic, mai este valabil şi acum. 

De aceea, sunt destule situaţiile în care 
suntem nevoiţi, conform prevederilor aceleiaşi 
Legi Britanice, să-i despăgubim pe proprietari 
pentru etajele pierdute!. 

D. I.: În încheiere, aş dori să ştiu ce se 
întâmplă cu spaţiile verzi din Oraşul Sfânt? 

J.S.: O întrebare foarte bună! Până acum 4-5 
ani erau foarte multe spaţii verzi în jurul 
Ierusalimului şi . „ (scoate o hartă colorată a 
oraşului şi a împrejurimilor sale)„., iată aici cum 
se prezintă anul acesta situaţia! (Într-adevăr, 
zonele verzi erau reduse la jumătate şi rezultă că 
in viitor se va da o bătălie grea pentru a păstra 
cât mai multe). 

Din cauza valului de evrei ruşi, foarte multe 
micro-cartiere vor fi amplasate în aceste zone 
verzi. De aceea, noi am prevăzut-şi ne-am 
gândit la aceas1a încă de acum câţiva ani, luând 
în considerare şi lipsa activităţilor industriale dar 
şi de dezvoltare a principalelor localităţi din jur, o 
extindere a Ierusalimului mai ales spre Sud şi 
spre Vest, în primul rând spre Bethleem şi spre 
Bethsahur ... 

O.I. t0ulte mulţumiri . „ 
J.S . Iţi mulţumesc la rându-mi şi îţi doresc 

numai succese la şcoală, şi transmite salutul 
meu cordial specialiştilor de la Direcţia 
Monumentelor din România ca şi celor de la 
1.C.O.M.O.S. 

13.Xll.1992 
DANIONESCU 

student-arhitect 
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